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DH blev stiftet i 1934 som De Samvirkende Invalideorganisationer – DSI. 

De 32 medlemsorganisationer repræsenterer 320.000 medlemmer og alle slags handicap. 

 
Referat fra fællesmøde mellem Handicaprådet og FU onsdag den 10. januar 2018 kl. 
17-20 på Folkehjem i Aabenraa 
 
Deltagere: 
Gert Nordklitgaard (Høreforeningen/FU) , Tage Jønch (LEV/FU), Jette Harild 
(Spastikerforeningen/FU), Helga Thiesen (Bedre Psykiatri/nyt og gammelt Handicapråd), 
Mette Strojek (Dansk Blindesamfund/gammelt Handicapråd og suppl. nyt handicaprråd) + 
ledsager, Mette Marie Larsen (LEV/nyt Handicapråd), Poul Erik Bøgelund (Dansk 
Handicap Forbund/nyt Handicapråd), Karin Hansen (LEV/gammelt Handicapråd), Knud 
Bendixen (Autismeforeningen/nyt Handicapråd, Britta Rosen Bendixen 
(Autismeforeningen/FU), Conni Nielsen (Diabetesforeningen/gammelt Handicapråd), Stig 
Westhoff (Hjerneskadeforeningen/nyt Handicapråd), Mette Hagesen 
(Autismeforeningen/FU) 
 
Afbud:  
Ida Lilholdt (Dansk Handicap Forbund/FU), Jonna Holm (Dansk Handicap Forbund/suppl. 
nyt Handicapråd)  
 

1. Jette Harild bød velkommen til det fælles møde. Der blev udleveret materiale fra KL 
og DH: “Handicapråd – den gode praksis” 2018. 

 
2. Mette Hagesen blev valgt som referent. 

 
3. Præsentationsrunde 

 
4. Jette Harild redegjorde for baggrunden og lovgivning vedr. Handicaprådets arbejde. 

 
Ud over brugerrepræsentanterne er følgende tre byrådsmedlemmer også en del af 
det nye Handicapråd: 

Kirsten Nørregaard Christensen 
Karsten Meyer Olsen 
Bent Sørensen  
 
Som tilforordnede deltager afdelingschef Lars Harding Hansen fra Social & 
Sundhed og skolechef Lars Borst Hansen fra Børn & Unge 
 
Karin og Conni fremlagde en række gode råd til det nye Handicapråd: 
 

• Husk, at I repræsenterer handicappede borgere bredt 
• Lad være med, at falde i grøften, hvor I kun forholder jer til fx fysisk 

tilgængelighed. Psykisk tilgængelighed er et svært område at arbejde med, 
men det er en utrolig vigtig opgave.  

• Husk, at I bestemmer selv, hvilke høringssvar I vil bruge energi på 
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• Følg op på jeres høringssvar 
• Overvej om I skal have fokus på udformningen af referaterne fra 

handicaprådets møder. Referaterne er meget overordnede, og det kan være 
svært for udenforstående eller for deltagere, der har været forhindret, at få et 
reelt billede af, hvad der er foregået. Så tag dialogen om, hvordan 
mødereferater evt. kan blive bedre. 

• Handicaprådet kan ikke tage enkeltsager op, men vær opmærksom på, at der 
nogle gange er en tendens i enkeltsagerne, så der kan være tale om et generelt 
forhold, der netop kan tages op. 

• I skal være på og lade være med at tage et nej for et nej. Det kan fx være i 
sammenhæng med, at der er sat noget i værk og I ikke hører noget. Der skal I 
ikke acceptere at få at vide, at man ikke er så langt med processen endnu. I 
skal holde ved ellers er der risiko for at sagen bliver glemt. 

 
Karin fremlagde en række punkter, der ligger og venter på det nye handicapråd 
og/eller som der fortsat skal være fokus på: 

• Tilbud til kronisk syge om fx træning 
• Gap-analyse i rehabilitation og visitation 
• Der er behov for fortsat fokus på sagsbehandlingen i kommunen i 

særdeleshed i jobcentret. 
• Det vil give rigtig god mening, at I arbejder videre med at få en 

borgerrådgiver i stedet for en borgervejleder. 
• Handicappolitikken er ikke færdig. Arbejdet er kun lige begyndt, så der 

ligger en stor opgave her. 
• Fortsat fokus på tryghed i forhold til tilgængelighed 
• Det kan være en idé at få udarbejdet en tilgængelighedspolitik. Så spørg til 

det! 
• Fokus på renoveringen af Aabenraa bymidte. Der var udarbejdet 

høringssvar (et meget detaljeret et), men det var svært at se, da projektet 
var færdigt. Erfaringen er, at det havde været en god idé, at der havde 
været en med i en arbejdsgruppe. 

• Følg op på det gamle CHK. Spørg ind til, hvordan går det med den nye 
organisering? 

• Projekt på Hjernecenter Syd, der blev nedsat som et udspring fra 
implementerings workshoppen.  

• Forældrekurser på børnehandicapområdet. Projektmidlerne der kom hjem 
til projektet er nu slut, så der er behov for fokus på, hvad der sker nu.  

• Der er behov for at udarbejde en børnehandicappolitik. 
• Fortsæt med at fastholde fokus på frikommuneforsøgene. 

 
Helga foreslog i forlængelse af aftenens drøftelser, at der laves en samlet 
vidensportal og en pårørendepolitik.  
 

5. Det er muligt at få tilsendt dagsorden direkte ved henvendelse til kommunen. Det er 
kutyme, at kommunen sender indkaldelser og dagsorden direkte til formanden for 
DH. Jette sørger for, at Handicaprådets suppleanter også får indkaldelsen. 
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Det har været opfattelsen, at mødet i dag har været godt I forhold til at styrke 
samarbejdet mellem HR og FU. Det anbefales, at der fremtidig holdes et 
fælles årligt møde. 

 
6. Intet til referat. 

 
7. Ny dato for FU-møde fastlægges efter årsmødet den 18. januar 2018. 

 
8. Intet til referat. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


